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Vážení členové SPS,

podzimní období se pomalu chýlí ke konci a já jsem velmi rád, že se nám díky mnoha konferencím, které
jsme jako Svaz podnikatelů ve stavebnictví uspořádali, podařilo otevřít velmi podnětnou diskuzi ohledně
ekonomické stability a budoucnosti České republiky, v níž stavebnictví hraje nedílnou a naprosto klíčovou
roli. Jsem mile překvapen, že naše myšlenky a vize rezonují společností, a nejen tou odbornou, a doufám,
že se v dohledné době dočkáme kroků, které budou dlouhodobé a dobře promyšlené bez ohledu na
stávající politickou garnituru.

V říjnovém Newsletteru SPS si vás dovolujeme pozvat na další zajímavá setkání, akce i konference.
Doporučit mohu také rozhovor s Michalem Števulou, jednatelem společnosti BETOTECH, s.r.o., který z
pohledu odborníka popsal krásy i úskalí tak potřebného a ušlechtilého materiálu, jako je beton.

Přeji příjemné čtení a hezký listopad,

Ing. Jiří Nouza



prezident SPS

AKTUALITY
Významný posun ve výuce stavebních řemesel

 
Členové expertní skupiny SPS pro podporu odborného technického školství vypracovali Strategii SPS
– Perspektiva a vize vzdělávání stavebních řemesel 2030. Tento koncepční a strategický materiál byl
schválen vedením Svazu v závěru loňského roku. V roce 2023 jsme se zaměřili na prosazování zde
uvedených cílů, které by měly zlepšit situaci v oblasti stavebních řemesel. Jedním z našich partnerů v této
diskusi je Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy. Na půdě ministerstva proběhla celá řada
jednání, členové expertní skupiny se zúčastnili několika zasedání PT RHSD pro vzdělávání a lidské
zdroje. Výstupem z nich je materiál Opatření na podporu středního odborného školství a oborů
s technickým či řemeslným zaměřením (odkaz níže).

Zasedání se konalo 25. září 2023 na Úřadu vlády. Na programu jednání bylo mimo jiné také Opatření na
podporu středního odborného školství a oborů s technickým či řemeslným zaměřením.

Závěr ze zasedání k Opatření:
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený materiál.

Sociální partneři požadují:

realizovat v materiálu navržená opatření a po projednání v rámci Pracovního týmu RHSD ČR pro
vzdělávání a lidské zdroje předložit v termínu do konce března 2024 Plenární schůzi RHSD ČR
průběžnou zprávu o jejich plnění;
připravit v termínu do konce března 2024 ve spolupráci se sociálními partnery komplexní strategii
rozvoje středního odborného vzdělávání vycházející z předloženého materiálu a ze Strategie
2030+ a promítnout doporučení sociálních partnerů do Dlouhodobého záměru vzdělávání a
rozvoje vzdělávací soustavy ČR.

Opatření na podporu středního odborného školství a oborů s
technickým či řemeslným zaměřením

https://mcusercontent.com/8ca60cb57c55f396eac151c23/files/d956ce6a-14d9-2c83-e4bb-5c460443e633/Tripartita_%C5%99emesla.docx


Ohlédnutí za konferencí Nové jaderné zdroje

Konference Nové jaderné zdroje se konala 3. října 2023. Hlavní tezí konference byla myšlenka,
že Češi jádro chtěli vždy. Jenom chtít ale nestačí.

Postavíme v Česku jeden, nebo čtyři jaderné reaktory? Politici a odborníci, kteří se na začátku října sešli
na již tradiční konferenci Nové jaderné zdroje, v tom mají jasno. Čtyři velké bloky v Dukovanech a
Temelíně jsou samozřejmostí, ale ani to nestačí. Nároky na elektrickou energii v příštích desetiletích
porostou v řadě odvětví národního hospodářství tak výrazně, že další tisíce megawattů instalovaného
výkonu by kromě obnovitelných zdrojů měly přidat také malé modulární reaktory. Tento nadějný obor
jaderné energetiky měl na letošní konferenci poprvé svůj vlastní diskusní panel.

Prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví Jiří Nouza poznamenal, že výstavba nových jaderných
zdrojů v Česku bude mít zásadní dopad na národní ekonomiku a její budoucí růst. Jednou z podmínek
však je, že se do výstavby zapojí převážně české stavební firmy. Také české stavebnictví přitom bude
narážet na nedostatek kapacit, včetně těch lidských. Tento handicap je nutné začít řešit co nejdříve,
podpořit vzdělávání v příslušných oborech a zjednodušit pracovní migraci.

Mediálními partnery akce byly deník E15, časopisy Konstrukce, Stavebnictví, All for Power a
Silnice železnice.

Seminář Kombinované stavby 2023 –  ZMĚNA TERMÍNU

Hlavním tématem diskusního semináře Kombinované stavby, který se bude konat v novém termínu
15. listopadu 2023 v hotelu STAGES Prague a pod záštitou MMR ho pořádají Svaz podnikatelů ve
stavebnictví a Sekurkon ve spolupráci s Nadací Dřevo pro život, je městské plánování a
problematika povolování udržitelných staveb.

Cílem je ukázat problematiku povolování udržitelných staveb v procesu městského plánování a úskalí
jejich povolování z pohledu všech účastníků. V každém bloku promluví zástupci povinných účastníků i
žadatelů a vysvětlí svoji práci a postoje ze svého úhlu pohledu. Témata jsou rozdělena podle skutečných
povinných částí procesu od záměru po zahájení realizace. Exkluzivita semináře spočívá v tom, že
účastníci budou mít poprvé v historii možnost vidět a slyšet problematiku povolování z pohledu žadatele a
dotčených orgánů. Mohou být aktivními účastníky diskuze o každé fázi tohoto procesu.

Celé znění textu je k dispozici ZDE

https://www.sekurkon.cz/clanky/cesi-jadro-chteli-vzdy-jenom-chtit-ale-nestaci


Cílem tohoto mimořádného pojetí programu je poznat práci dotčených orgánů včetně běžně
skrytých komplikací při projednávání povolení a získat tak ucelený pohled na tuto problematiku. Věříme,
že je to nejefektivnější cesta, jak společně objevit kritická místa a navrhnout jejich řešení v mnohovrstevné
diskuzi přímo s aktéry celého procesu.

Mediálními partnery akce jsou deník E15 a časopisy Konstrukce a Stavebnictví.

POZVÁNKY
SEKURKON – nabídka seminářů 

Společnost Sekurkon si vás dovoluje pozvat na nový on-line seminář Školení pro stavbyvedoucí a
mistry pro bezpečné řízení staveb, který právě přidala do své nabídky. Seminář se bude konat 8.
prosince od 9:00.

Zároveň bychom vám rádi připomenuli i dva listopadové semináře, které se budou v různých tématech
opírat o nový stavební zákon a budou se také konat online.

Konference HLUK 2023

Zveme vás na 8. ročník odborné konference HLUK 2023 s podtitulem Snižování hlukové zátěže na
silnici a železnici, která se v letošním roce bude věnovat problematice hlukové zátěže a jejímu vlivu na
lidské zdraví.

Konference se uskuteční 30. listopadu 2023 ve STAGES HOTEL Prague a pořádá ji pro vás
vydavatelství KONSTRUKCE Media, s.r.o. Neváhejte se na konferenci registrovat!

Více o semináři ZDE

Více o konferencích a seminářích ZDE

https://kombinovanestavby.cz/
https://www.sekurkon.cz/chystane-akce


ROZHOVOR
Beton a jeho tajemství, krása i úskalí

Ing. Michal Števula, Ph.D., jednatel společnosti BETOTECH, s.r.o., popsal beton jako materiál,
který se vyvíjí, roste spolu se společností a odráží její vývoj i úskalí. V rozhovoru se také dozvíte,
co čeká beton v blízké budoucnosti.
 
Začněme od začátku. Co je beton?
Asi každý ví, že je to směs vody, písku, kameniva a
cementu. Odborníci dodají, že tam patří ještě přísady a
příměsi. Nikdy vápno, za to se na stavebních fakultách
vyhazuje od zkoušky.

Co jsou příměsi a přísady?
V češtině se ta slova velmi podobají. Ve skutečnosti
však představují dvě skupiny materiálů, které v betonu
plní velmi odlišnou funkci. Přísady jsou chemické látky
přidávané v malém množství pro zlepšení vlastností
čerstvého nebo ztvrdlého betonu. Nejběžněji se
používá plastifikátor pro zlepšení konzistence
(zpracovatelnosti) betonu. Příměsi jsou hmoty
vznikající jako odpad v jiných částech průmyslu.
Některé z nich však v betonu dobře fungují, například
popílek z uhelných elektráren, vysokopecní struska
z výroby oceli a železa nebo tzv. křemičité úlety
(mikrosilika) vznikající v hutnických procesech. Na
rozdíl od přísad, které se dávkují v jednotlivých

kilogramech na m3 betonu, příměsi se dávkují

v desítkách kilogramů, někdy i 120 kg na m3 betonu.

Znamená to, že do betonu zpracováváte některé odpady?
Ano, v betonu i cementu je to tak již několik desetiletí. První velkou akcí pro beton s popílkem byla
výstavba orlické hráze na přelomu padesátých a šedesátých let minulého století. Jednalo se o recepturu
speciálně vyvinutou právě pro Orlík. Popílek tam zajistil pomalejší náběhy pevností betonu, menší vývin
hydratačního tepla a tím pádem omezený vznik trhlin.
Od počátku sedmdesátých let pak začíná používání elektrárenského popílku i v běžných betonech. V roce
1975 u nás vyšla publikace Popílkové betony od autorů Bezděk/Arbes. Dnes je to normální součást
betonu.

FOTO: archiv Michala Števuly

SVAZ PODNIKATELŮ VE STAVEBNICTVÍ V MÉDIÍCH

Více o konferenci a registrace ZDE

Odkaz na celý rozhovor ZDE

https://sekurkon.ecomailapp.cz/public/show/35293/871/c9a2c6075d1a2135ab7ce80e7e59f197
https://www.sps.cz/beton-a-jeho-tajemstvi-krasa-i-uskali/


Prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví Jiří Nouza byl hostem Studia ČT24, kde okomentoval
poslední vývoj stavebnictví. To v srpnu dál kleslo na 0,2 procenta. Zároveň se snižují i počty stavebních
povolení: „Objem stavební výroby záleží na tom, jak velké zakázky jsou. Je tu ale pořád nejistota na trhu,
a proto se soukromým investorům a developerům do nových projektů nechce, nebo čekají, jak se situace
vyvine,“ okomentoval Jiří Nouza. 

Jiří Nouza byl v pondělí 2. října ve vysílání ranních zpráv na CNN Prima NEWS, kde hovořil o poklesu na
českém stavebním trhu. „Klíčový bude výsledek kontraktačních jednání mezi stavebními firmami a
investory. Je pro mě určitým překvapením, že poklesl počet veřejných zakázek, protože zatím jsme tuto
informaci neidentifikovali, protože stát jako největší investor v rámci dopravní infrastruktury, své plány
držel. Do této chvíle se tak dělo i u municipalit,“ řekl.



Technický ředitel SPS Pavel Ševčík byl citován v časopisu Ekonom, v článku, který byl věnován podstavu
řemeslníku a stavebních dělníků v Česku. „Pokud tato vláda prohlašuje, že je zapotřebí realizovat
energetické úspory, dokončit páteřní dálniční síť, připravuje výstavbu vysokorychlostních tratí a má
v úmyslu zahájit výstavbu nových jaderných zdrojů, tak tvrdíme, že bez řemeslníků a technicky
vzdělaných odborníků to nepůjde,“ uvedl mimo jiné Ševčík.



Stavební firmy v České republice čelí propadu zakázek a poklesu stavebního trhu. Hlavní příčinou je
nedostatek kvalifikovaných pracovníků. Vláda se snaží situaci řešit uvolňováním kvót pro zaměstnanecké
karty a pracovní víza pro zahraniční pracovníky. „Stavebnictví saturují hlavně Ukrajinci. Nikdo ale neví, co
se stane, až začne poválečná obnova země. Potečou tam peníze ze Západu a tamním lidem může
scházet motivace vydělávat si v zahraničí,“ podotkl Pavel Ševčík ze Svazu podnikatelů ve stavebnictví na
zářijové konferenci České stavebnictví 2023. „Bez nějaké řízené migrace si neporadíme. Víc dětí tato
republika neporodí,“ dodal šéf svazu Jiří Nouza.

 

INFORMACE PRO ČLENY
Hlasování o Cenu veřejnosti v soutěži Stavba roku 2023



Hlasování veřejnosti je otevřeno na webu Stavby roku 2023 do 23. 11. 2023 do 24:00.

Staňte se pravidelným čtenářem nové rubriky na
ceskenoviny.cz

Rádi bychom vám připomněli nové strategické partnerství s Českou tiskovou kanceláří. Jednou z aktivit v
rámci této spolupráce je i nová sekce Stavební průmysl, kterou ČTK spoustila v pondělí 4. září 2023 na
svém serveru ceskenoviny.cz Tato sekce se stala centrálním úložištěm článků týkajících se stavebnictví v
nejširším slova smyslu.
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